
 

1 

Holmens Kanal 22 

1060 København K 

Telefon 33 92 93 00 

post@sm.dk 

www.sm.dk 

Folketingets Socialudvalg 

Folketingets Socialudvalg har d. 16. januar 2024 stillet følgende spørgsmål nr. 

137 (alm. del) til social- og boligministeren, som hermed besvares. 

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karina Adsbøl (DD). 

Spørgsmål nr. 137: 

”Vil ministeren kommentere artiklen ”Kritisk situation i børn- og ungeafdelingen: 

Socialrådgivere kalder sagsbehandling ulovlig og imod barnets tarv” og 

redegøre for, hvordan ministeren vil følge op på sagen?” 

Svar: 

Jeg kan indledningsvist oplyse, at det er kommunalbestyrelsen, der har 

ansvaret for de sager, der behandles i kommunen. Kommunalbestyrelsen er 

derfor også ansvarlig for, at kommunens forvaltning fungerer tilfredsstillende.  

 

Jeg har som minister en klar forventning om, at kommunerne selvfølgelig 

overholder lovgivningen. Som borger i enhver kommune skal man kunne stole 

på, at kommunen foretager en korrekt sagsbehandling i sager på børne- og 

ungeområdet. Det er helt afgørende for både børn, unge og forældres 

retssikkerhed og trivsel.  

 

Jeg har noteret mig, at det fremgår af den omtalte artikel, at Ankestyrelsen er 

kontaktet. Jeg kan i den forbindelse oplyse, at Ankestyrelsen fører tilsyn med 

de danske kommuner og kan tage sager op af egen drift, hvis den på baggrund 

af en underretning finder grundlag for det.  

 

Jeg har som minister ikke mulighed for at forholde mig til konkrete sager eller 

pålægge en kommune at træffe bestemte afgørelser i en sag. 

 

Når jeg læser artiklen, bliver jeg imidlertid bekymret for de forhold, der bliver 

beskrevet. Jeg hæfter mig bl.a. ved, at medarbejdere i kommunen mener, at 

der er sket en omgåelse af loven, samt at Dansk Socialrådgiverforening også 

rejser en bekymring for, at der er en ulovlig praksis i børne- og ungeafdelingen. 

 

Jeg har derfor besluttet, at jeg vil bede Nordfyns Kommune om en redegørelse. 

På baggrund af redegørelsen vil jeg tage stilling til, om jeg finder grundlag for 

at følge yderligere op på sagen.  

 

Afslutningsvist vil jeg gerne gøre opmærksom på, at fagpersoner er underlagt 

en skærpet underretningspligt efter § 133 i barnets lov. Det betyder bl.a., at 

man som fagperson har pligt til at underrette kommunen, hvis man er bekymret 

for, om et barn eller en ung får den nødvendige hjælp og støtte. I øvrigt gælder, 
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at enhver – herunder fagpersoner, der har underrettet kommunen, men som er 

utrygge ved, om kommunen handler relevant – kan rette henvendelse til 

Ankestyrelsen. Ankestyrelsen har mulighed for af egen drift at undersøge 

sagen og pålægge kommunen at træffe afgørelse eller foretage de fornødne 

sagsbehandlingsskridt i en sag. Jeg vil derfor gerne opfordre til, at hvis man – 

eksempelvis som medarbejder eller tidligere ansat i kommunen – har en 

bekymring for, om der er konkrete børn og unge, der ikke får den nødvendige 

hjælp, retter henvendelse til Ankestyrelsen, som kan tage stilling til, om der er 

grundlag for at foretage yderligere.  

 

 

 

Med venlig hilsen 

Pernille Rosenkrantz-Theil 

Social- og boligminister 
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